
P ro to k ó ł
14. posiedzenia, I. sesyi, IX. peryodu Sejmu galicyjskiego 

z dnia 7. października 1908.

Początek o godzinie 10 minut 23 przed 
południem.

Przew odniczący: Marszałek krajowy 
J. E. S tanisław hr. Badeni.

Sekretarze: Mieczysław Urbański, S ta 
nisław Henryk hr. Badeni, Jan  Wasung, 
Zacharyasz Skwarko.

Obecnych posłów 133.

Ze strony R z ą d u : c k. Wiceprezy
dent Namiestnictwa Włodzimierz hr. Łoś.

Marszałek* konstatuje dostateczną ilość 
posłów i otwiera posiedzenie.

Marszałek oznajmia, iż protokół 12. 
posiedzenia uważa za przyjęty, gdyż nie wnie
siono przeciw niemu żadnych zarzutów^ 
protokół 13. posiedzenia złożony jes t  w b iu 
rze sejmowem do przejrzenia.

Sekretarz  p. Urbański odczytuje spis 
petycyj wniesionych po dzień 7. paździer
nika 1908 roku, które przydzielono nas tępu
jącym komisyom, a mianowicie

Komisyi budżetowej: L. s . : 2014— 2020, 
2 0 3 6 - 2 0 4 0 ,  2043, 2044.

Komisyi szkolnej: L. s. 2021- 2023, 
2029, 2045, 2046, 2049, 2062.

Komisvi administracyjnej : L. s. 2028, 
2041, 2048.

Komisyi gospodarstwa krajow ego: L. 
s. 2042, 2053, 2054.

Komisyi drogow ej: L. s. 2047, 2055 
do 2061.

Komisyi p rzem ysłow ej: L . s. 2024 do 
'2027.:

Marszałek odczytuje następujący  wnio
sek n a g ły :

W n i o s e k  n a g ł y .

W ysoki Sejm raczy uchwalić:

W zyw a się :

C. k. Rząd zechce bezwłocznie przystą
pić do wykonania robót regulacyjnych na 
rzece Prut, na przestrzeni od mostu rzą 
dowego w Kołomyi do Siemakowiec i po- 
ieci binru regulacyi P ru tu  w Kołomyi, aby 
się energicznie i w najbliższym czasie za- 
jęło wykonaniem  rzeczonych robót.

Wnioskodawca: 
Leszek Cieński.

Krzysztofowicz, Horodyski, Scbnell, A Theo- 
dorowicz, A. Brunicki, Onyszkiewicz ' Moysa, 
Cielecki, Wrześniowski, Korytowski, J .  Pay- 

gert, Laskowski, Trzecieski, G-ołuchowski.

P. Leszek Cieński uzasadnia  nagłość tego 
wniosku, k tórą  Izba bez rozprawy uchwala.
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Następnie p. L. Cieński wnosi pod 
względem formalnym o przekazanie tego 
wniosku komisyi wodnej.

Izba  bez rozpraw y uchwala przekaza
nie tego wniosku p. L. Cieńskiego komisyi 
wodnej.

M arszałek udziela głosu p. A. L u b o 
mirskiemu P rzem aw ia  p. A. Lubomirski 
i wnosi imieniem komisyi przemysłowej, 
by przekazane  jej petyeye, a mianowicie L. 
s. 1176 odstąpić komisyi drogowej, L. s. 
1142 komisyi budżetowej, a L. s. 1141 W y 
działowi krajowemu jako  komisyi.

Izba  uchwala bez rozprawmy formalny 
wniosek p. A. Lubomirskiego.

Izba  przystępuje do porządku dzien
nego, którego punktem  pierwszym jes t :

Sprawozdanie W ydziału krajowego w 
przedmiocie zezwolenia gminie Kopyczyńce 
(pow. H usiatynj na pobór wyższych opłat 
gminnych od napojów spirytusowych, piwa 
i miodu.

Sprawozdawca p. Wereszezyńsk"' od
czytuje sprawozdanie Wydziału krajowego 
zakończone projektem następującej u s taw y :

U s t a w a

z d n i a .................o zezwoleniu gminie Kopy
czyńce (powiat Husiatyn) na pobór opłat 
gminnych od napojów spirytusowych, piwa 

i miodu.

Zgodnie z uchwalą Sejmu Mojego K ró
lestwa Galicyi i Lodomeryi z Wielkiem 
Księstwem Krakowskiem postanawiam, co 
n a s tę p u je :

. Art. I.

Gminie Kopyczyńce zezwala się pobie
rać od wejścia w życie niniejszej ustawy 
przez lat dziesięć opłaty gminne od niżej 
poszezególnionych napojów dla miejscowej 
konsumcyi przeznaczonych według nastę- 
jącej ta ry fy :

1) Od jednego litra stustopmowego spi
rytusu, dającego się oznaczyć stustopnio-

wym alkoholometrem, po 16 hal. czyli od 
jednego heutoli tra  stustopniowego spirytusu 
po 16 K.

2) Od jednego hektolitra słodzonych 
napojów spirytusowych, w których zawar
tość alkoholu nie da się oznaczyć stusto- 
pniowym alkoholometrem, jako  to :  a raku ,

; rumu, koniaku, ponczowej eseneyi, likieru,
1 śliwowicy i rozolisu, po H K . ,  czyli od j e 
dnego litra po 11 hal.

3) Od jednego hektolitra piwa po 3 K. 
40 hai.

4) Od jednego hektolitra  miodu po 
12 K.

Art. II.

Okręg poborowy stanowi gmina K o
pyczyńce.

Art. I I I

Ta oplata  cięży tylko na konsumcyi 
miejscowej w obrębie gminy, nie można nią 
obciążać produkcyi ani obrotu handlowego.

Art. IV.

Od opłaty tej ma być wolną wódka 
w tych wszystkich wypadkach, w których 
po myśli §. 6. ces. rozporządzenia z dnia 
17. lipca 1899 Dz. p. p. Nr. 120 część II. 
wolną jest od państw ow ej opłaty konsum- 
cyjnej.

Art. V.

Bliższe postanowienia co do sposobu 
poboru tych opłat wyda w drodze admini
stracyjnej c. k. Namiestnictwo w porozu
mieniu z Wydziałem krajowym.

Art. VI.

Dzierżawa dochudu z tych opłat ma 
być złączoną po koniec r. 1910 z dz ierża
wą prawa prawa propinaeyi w Kopyczyń- 
cach, a dla przeprowadzenia tej dzierżawy 
obowiązaną jest  gmina po koniec r. L910 
zgodnie porozumieć się z c. k. D yrekcyą 
galic. funduszu p rop inacy jnego , względnie
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z. dzierżawcą prawa propinacyi w Kopi 
czyńcaeh.

Art. VII

Z dniem wejścia w życie niniejszej 
ustawy traci moc obowiązującą ustawa: 
z dnia 22. kwietnia 1902 Dz u. kr. Nr. 89.

Art. VIII.

W ykonanie  tej ustaivy poruczam Mo
jemu Ministrowi spraw wewnętrznych.

W rozprawie ogólnej n ik t głosu nie 
żąda, Izba przystępuje więc do rozprawy 
szczegółowej.

Sprawozdawca wnosi przyjęcie tej u- 
stawy en bloc.

Izba  uchwala przyjęcie powyższej usta 
wy en bloc, poczem w oddzielnem głoso
waniu uchwala cały projekt us taw y en bloc.

Uchwaliwszy następnie  na wniosek 
sprawozdawcy przystąpić do trzeciego czy
tania, uchwala Izba  powyższy projekt ustawy 
w trzeciem czytaniu bez czytania.

Następuje :

Sprawozdanie W ydziału krajowego w 
przedmiocie zezwolenia gminie m. Ryglice 
(pow. Tarnów) na pobór opłat gminnych 
od napojów spirytusowych i piwa.

Sprawozdawca p. Wereszczyński odczy
tuje sprawozdanie Wydziału krajowego za
kończone projektem  następującej us taw y:

U s t a w a

z dniu . . . .  o zezwoleniu gminie Ryglice 
(powiat Tarnów) na  pobór opłat gminnych

od napojów spirytusowych i piwa.

Zgodnie z uchwalą Sejmu Mojego K ró
lestwa Gtalicyi i Lodomeryi z Wielkiem Księ
stwem Krakowskiem postanawiam, co nas tę 
puje:

Art. I.

Gminie Ryglice zezwala się pobierać 
ud wejścia w życie niniejszej us taw y przez

lat dziesięć opłaty gminne od niżej poszcze- 
gólnionych napojów ala  miejscowej konsum- 
cyi przeznaczonych według następującej t a 
ryfy:

I R  Od jednego litra stustopniowego 
spirytusu, dającego się oznaczyć stustopnio- 
wym alkoholometrem, po 11 hal., czyli od 
jednego hektolitra stustopniowego spiry tusu  
po 11 K.

2) Od jednego hektolitra  słodzonych 
napojów spirytusowych, których zawartość 
alkoholu nie da się ąznaczyć stustopnio- 
wym alkoholometrem, jako t o : araku, rumu, 
koniaku, ponczowej esencyi, likieru, śliwo
wicy i rozolisu, po 11 koron, czyli od je 
dnego litra  po 11 halerzy.

8) Od jednego hektolitra p iwa bez 
względu na gatunek po 2 K.

Art. II.

Okręg poborowy stanowi gmina Ry
glice.

Art. III .

Ta  oplata cięży tylko na konsumcyi 
miejscowej w obrębie gminy, nie można 
nią obciążać produkcyi ani obrotu handlo
wego.

Art. IV.

Od opłaty tej ma być wolną wódka 
w tych wszystkich wypadkach, w których 
po myśli §. 6. ces. rozporządzenia z dnia 
17. lipca 1899 Dz. p, p. Nr. 120 część II. 
wolną je s t  od państwowej opłaty konsnm- 
cyjpcj.

Art. V.

Bliższe postanowienia co do sposobu 
poboru tych  opłat w yda w drodze admini
stracyjnej c. k. Namiestnictwo w porozu
mieniu z W ydziałem krajowym.

Art. VI.

Dzierżawa dochodu z tych opłat, ma 
być złączoną po koniec roku 1910 z dz ie r
żaw ą prawa propinacyi w Ryglicach, a dla
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przeprowadzenia  tej dzierżawy po koniec 
roku J 910 obowiązaną jest  gmina porozu
mieć z c. k. Dyrekcyą galic. funduszu pro- 
pinacyjnego, względnie z miejscowym dzier
żaw cą praw a propiuacyi.

Art. VIII.

W ykonanie  tej ustawy poruczam Mo
jem u Ministrowi spraw wewnętrznych.

W  rozprawie ogólnej n ik t głosu nie 
żąda, Izba  przystępuje więc do rozprawy 
szczegółowej.

S p raw ozdaw ca, wnosi przyjęcie tej 
ustawy en bloc.

Izba uchwala przyjęcie powyższej u s ta 
wy en bloc, poczem w oddzielnem głoso
waniu  uchwala cały projekt ustaw y en bloc.

Uchwaliwszy następnie  na wniosek 
sprawozdawcy przystąpić  do trzeciego czy 
tania, nchwala Izoa powyższy pro jek t  u s ta 
wy w trzeciem czytauiu bez czytania.

Następuje :

Spraw ozdanie  W ydział ',  krajowego w 
przedmiocie zezwolenia gminie Grzymałów 
(pow. Skałat)  na pobór opłat gminnych od 
napojów spirytusowych i piwa.

Sprawozdawca p. W ereszczyński od
czytuje sprawozdanie Wydziału krajowego 
zakończone projektem następującej ustawy:

U s t a w a

z dnia . . . .  o zezwoleniu gminie G rzym a
łów (powiat Skałat) na pobór opłat gm in

nych od napojów spirytusowych i piwa.

Zgodnie z uchw alą Sejmu Mojego 
K rólestw a Galicyi i Lodomeryi z W ielkiem 
Księstwem Krakowskiem postanawiam, co 
n a s tę p u je :

Art. I.

Gminie Grzymałów zezwala się pobie
rać  od wejścia w życie niniejszej ustawy 
przez lat dziesięć opłaty gminne od niżej 
poszczególnionych napojów dla miejscowej 
konsumcyi przeznaczonych według nas tępu
jącej t a ry fy :

1) Od jednego litra  stustopniowego sp i
rytusu, dającegtf się oznaczyć stustopuiowym 
alkoholometrem, po 16 hal. czyli od jednego 
hektolitra stustopniowego sp iry tusu  po 16 
koron.

2) Od jednego hektolitra słodzonych n a 
pojów spirytusowych, w których zawartość 
alkoholu nie da się oznaczyć stustopniowym 
alkoholometrem, jako to : araku, rumu, k o 
niaku, ponczowej esDncyi, likieru, śliwowicy 
i rozolisu, po 11 K., czyli od jednego litra 
po 11 hal.

3) Od jednego hektolitra p iw a  po 3 K 
40 hal.

Art. II.

Okręg poborowy, stanowi gmina G rzy
małów.

Art. III.

T a  opłata cięży tylko na konsumcyi 
miejscowej w obrębie gminy, nie można 
nią obciążać produkcyi ani obrotu hand lo 
wego.

Art IV.

Od opłaty tej ma być wolną wódka 
w tych wszystkich wypadkach, w których 
po myśli §. 6. ces. rozporządzenia z dnia 
17. lipca 1899 Dz. p. p. N. 120 część II. 
wolną je s t  od państwowej opłaty konsum- 
cyjnej.

Art. V.

Blizsze postanowienia co do sposobn 
poboru tych opłat wyda w drodze adm ini
stracyjnej c. k. Namiestnictwo w porozu
mieniu z Wydziałem krajowym.

Art. VI.

Dzierżawa dochodu z tych  opłat ma 
być złączoną po koniec r. 1910 z dzierżawą 
praw a propinacyi w Grzymałowie, a dla 
przeprowadzenia tej dzierżawy obowiązaną 
jes t  gm ina po koniec r. 1910 zgodnie p o 
rozumieć się z c. k. D yrekcyą galic. fun
duszu propinacyjnego, względnie z dzierża
wcą praw a propinacyi w Grzymałowie.
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Art. VII.

Wykonanie tej us taw y poruczam Mo
jemu Ministrowi spraw wewnętrznych.

W rozprawie ogólnej nikt głosu nie żąda  
Izba  przystępuje więc do rozprawy szczegó
łowej.

Sprawozdawca wnosi przyjęcie tej u- 
s taw y en bloc.

Izba uchwala przyjęcie powyższej u- 
stawy en bloc, poczem w oddzielnetn gło
sowaniu uchwala cały projekt ustawy en 
bloc.

Uchwaliwszy następnie na wniosek 
sprawozdawcy przystąpić do trzeciego czy
tania, uchwala Izba powyższy projekt tł
ustawy w trzeciem czytaniu bez czytania.

N as tępu je :

Rozprawa szczegółowa nad sprawozda
niem komisyi prawniczej o sprawozdaniu  
W ydziału krajowego z czynności d ep ar ta 
m entu  VI. za  czas od 1. września 1906 do 
BO. kwietnia 1908.

Marszałek udziela głosu p. sp raw o 
zdawcy.

Przem awia sprawozdawca p. FrucLt- 
mann.

Izba  przystępuje do rozpraw y szczegó
łowej.

Sprawozdawca czyta :

1) Sejm przyjmuje sprawozdanie W y 
działu krajowego z czyrności departam entu  
VI. za czas od 1. września 1906 do 30. kwie
tnia 1908 do wiadomości.

Izba  bez rozprawy uchwala wniosek 
1. komisyi.

2) Sejm ponawia uchwały swoje z lat 
1901, 1903, 1904, 1905 i 1907, dotyczące 
o tw arc ia  nowych sądów obwodowych i po
wiatowych i wzywa z całą stanowczością 
ponownie c. k. Rząd, aby:

a) zarządzi bezzwłocznie otwarcie c. k. 
sądu  obwodowego w Czortkowie,

b) o tw orzył najspieszniej sądy  o b w o 
dowe w Białej, Bochni, Nowym Tatgu, Miel
cu, Jarosławiu i Żółkwi, tudzież sądy pow ia
towe w Baranowie, Majdanie, Rudniku, Ja -  
gielniry, Jezierzanach, Krasnej, Pcdkamie- 
niu, Strzeliskach nowych, Uścier ykach i Za- 
wałowie,

c) aby zbadał, czy zachodzi potrzeba 
utworzenia sądów powiatowych w miastecz
kach Kozłowie i Magierowie.

Marszałek oznajmia, źe do wniosku tego 
zgłosił p. Szwed poprawkę, aby w punkcie 
2 litera b) po Zawałowie umieszczony był 
sąd powiatowy „w Jeleśni".

Po zamknięciu rozpraw y p. spraw o
zdawca oznajmia, że przyjmuje poprawkę 
p. Szweda.

Sprawozdawca c z y ta :

Izba uchwala wniosek 2. komisyi wraz 
z poprawką p. Szweda, przyję.ą  przez p. 
sprawozdawcę

3) Sejm wzywa ponownie c, k. Rząd, 
aby  wniósł na zmianę dotychczasowej u- 
stawy o kw aterunkach c. k. Żandarm eryi 
w tym duchu, aby koszta  tego kwaterunku 
ponoszone były przez Skarb państwa.

Marszałek otwiera rozpiaw ę nad tym  
wnioskiem  komisyi.

Przem awia p. Tymoteusz Staruch.

Marszałek przerywa p. T. S taruchowi, 
oznajmia, że rozprawa szczegółowa toczy 
się nad wnioskiem 3. komisyi i wzywa m ó
wcę, by przemawiał o tym  przedmiocie.

Przem awia dalej p. T. Staruch.

Izba  uchwala po zamknięciu rozprawy 
i zrzeczeniu się głosu przez p. sp raw o zd a 
wcę wniosek 3. komisyi.

Sprawozdawca c z y ta :

4) Sejm wzywa ponownie c. k. Rząd, 
aby przy zaknpnie przedmiotów dla żan
darm eryi potrzebnych uwzględniał wyłącznie 
przemysł krajowy.
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Izba uchwala bez rozprawy wniosek
4. Komisyi.

Sprawozdawca c z y ta :

5) Sejm wzywa ponownie c. k. Rząd, 
aby wprowadzi! jeżyk polski w urzędow a
niu c. k. żandarmeryi w kraju.

Marszałek oznajmia, że do wniosku 
tego są zgłoszone dwie poprawki, a m ia
nowicie jedna  p. Oleśnickiego, k tórą  od
czytuje, a która  opiewa:

„Sejm wzywa Rząd, by w urzędow a
niu c. k. żandarm eryi w Galicyi w prow a
dził języki krajowe polski i ruski s to so 
wnie do tego, która  z dwóch narodowości 
je s t  w odnośnym powiecie co do l.czby 
przew ażającą" .

Następnie  druga popraw ka p. Stapiń- 
skiego, którą Marszałek odczytuje w nastę- 
pującem brzm ieniu:

po słowie „w kra ju" we wniosku 5. k o 
misyi dodać słowa „w służbie wewnę
trznej w tych samych granicach, w których 
on jest używany na mocy Najw. postano
wienia z 4. czerwca 1869 przez krajowe 
władze sądowe i administracyjne".

Po zamknięciu rozprawy nad 5. wnio
skiem kon.isyi oraz temi poprawkami prze
mawia p. sprawozdawca.

M arszałek  wyjaśnia  te poprawki p. p. 
Oleśnickiego i Stapińskiego, oraz sposób, 
w jak i zamyśla zarządzić glosowanie nad
5. wnioskiem kom isji  oraz temi rezolu- 
cyami.

Izba  odrzuca poprawkę p. Oleśnickiego 
następnie oddzielnie uchwala wniosek 5. ko
misyi, wreszcie oddzielnie uchwala popra
wkę p. Stapińskiego.

Sprawozdawca czyta:

6) Sejm poleca Wydziałowi krajowemu, 
aby bezwłoeznie przystąpił do wykonania 
uchwały sejmowej z dnia 5. m arca  1907 
w sprawie tworzenia po powiataoh w kraju 
domów zaopatrzenia i wychowania ubogich

sierót, dzieci zaniedbanych lub na zanie
dbanie narażonych.

Marszalek otwiera rozprawę szczegó
łową nad tym wnioskiem komisyi.

Przemawia p. Trzecieski.

Po zamknięciu rozprawy sprawozdawca 
zrzeka się głosu.

Izba uchwala wniosek 6. komisyi.

Marszałek odczytuje następującą  rezo
lu c ję  dodatkową p. T. Starucha.

Wysoki Sejm raczy uchwalić:

W zyw a  się c. k. Rząd, ahy wydał 
takie zarządzenia, że krajowymi kom en
dantam i żandarm eryi jak o  też instruktorami 
mogą być mianowani tylko tac-y oficerowie 
żandarm eryi, którzy ukończyli studya p r a 
wnicze na jednym z uniweisytetów państwa.

Po zamknięciu rozprawy przemawia p. 
sprawozdawca.

Izba odrzuca tę rezolucyę p. Tym ote
usza Starucha.

M arszałek odczytuje następującą d o d a 
tkową rezulucyę p. Dudykiewicza.

Sejm wzywa c. k. Rząd, ażeby przed
sięwziął zmianę obowiązującej instrukcyi 
służbowej dla c. k. żandarm eryi w tym 
kierunku, ażeby życie ludzkie, jako n a jd ro 
ższe dobro państwa, wskutek ścisłego sto
sowania się c. k. żandarmeryi do obowią
zujących obecnie przepisów nie było wy
stawione na. takie niebezpieczeństwo j jak  
o tern świadczą liczne, a pożałowania go
dne zdarzenia w ostatnich czasach w Ga
licji.

Marszałek otwiera rozprawę nad tą re- 
zolueyą.

Przemawia p. Battaglia.

Przemawia p. Bernadzikowski.

Po zamknięciu rozprawy przem awia p. 
sprawozdawca.



Izba  odrzuca rezolucyę powyższą p. 
Uudykiewicza.

N a s tę p u je :

Spraw ozdanie  komisyi kolejowej o sp ra 
wozdaniu W ydziału krajowego w przedm io
cie udzielenia kolei lokalnej P ila -Jaw orzno  
pożyczki 10.000 K.

Marszałek oznajmia, ż~ z powodu nie- 
ohecności w Izbie sprawozdawcy p. Gór
skiego usuwa tę sprawę z porządku dzien
nego.

Następuje :

Sprawozdanie komisyi prawniczej o spra
w ozdaniu  Wydziału krajowego w przedmio
cie wydzielenia gminy Demeszkowoe wraz 
z obszarem dworskim z okręgu c. k. Sądu 
powiatowego w Bursztynie, a przydzielenia 
do okręgu c. k. Sądu powiatowego w Boł- 
szoweach.

Sprawozdawca p. Adolf Brunicki, uwol
niony na wniosek sekretarza p. Urbańskiego 
od czytania sprawozdania, odczytuje nas tę 
pujący wniosek komisyi:

Wysoki Sejm raczy uchwalić:

Sejm Królestwa Galicyi i Lodomeryi 
z Wielkiem Księstwem Krakowskiem w y 
raża  c. k. Rządowi swe zdanie, że w inte
resie należytego wymiaru sprawiedliwości 
i dla dohra mieszkańców D im eszkowiec 
leży wydzielenie jej wraz z obszarem  dw or
skim z okręgu c. k. Sądu powiatowego w B ur
sztynie, a przydzielenie do okręgu c. k. Sądu 
powiatowego w Bołszowcach.

Izba bez rozprawy uchwala powyższy 
w niosek.

N as tęp u je :

Sprawozdanie komisyi prawniczej o sp ra 
wozdaniu Wydziału krajowego w przedmio
cie wydzielenia gminy Dryszczowa wraz 
z obszarem dworskim z okręgu e. k. Sądu 
powiatowego w Podhajcach, a przydzielenia 
do okręgu e. k. sSądn powiatowego w Boł- 
szowcacb.
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Sprawozdawca p Adolf Brunicki, uwol
niony na wniosek sekre tarza  p. Urbańskie
go od czytania sprawozdania, odczytuje n a 
stępujący wniosek komisyi:

Wysoki Sejm raczy uchwalić :

Sejm Królestwa Galicyi i Lodomeryi 
z Wielkiem Księstwem K rakowskiem  w yraża 
c k. Rządowi swe zdanie, że w interesie 
należytego wymiaru sprawiedliwości i dla 
dogodności mieszkańców gminy Dryszezów 
leży wydzielenie jej wraz z obszarem dwor
skim z okręgu sądow egor w Podhajcach, 
a  przydzielenie ich do okręgu c. k. Sądu 
powiatowego w Bołszowcach.

Izba bez rozprawy uchwala powyższy 
wniosek.

Następuje:

Sprawozdanie komisyi prawniczej o sp ra 
wozdaniu W ydziału krajowego w przedmio
cie wydzielenia gminy Krasna z powiatu 
brzeżańskiego i okręgu e. k. Sądu powiato
wego w1 Kozowie, o przydzielenia jej do p o 
wiatu politycznego i do okręgu sądowego 
w' Zhorowie.

Sprawozdawca p. Adolf Brunicki, uwol
niony na wniosek sekretarza p. Urbańskiego 
od czytania sprawozdania, odczytuje nas tę 
pujący wniosek komisyi:

Wysoki Sejm raczy uchwalić:

Sejm Królestwa Galicyi i Lodomeryi 
z Wielkiem K sięstw em  K rakow sk iem  wy
raża c. k. Rządowi swe zdanie, iż dla do
godności mieszkańców gminy Krasna i w in 
teresie należytego wymiaru sprawiedliwości 
leży wydzieleuie jej wraz z obszarem dwor
skim z okręgu politycznego w Brzeźanach 

c. k. Sądu powiatowego w Kozowie, a p rzy 
dzielenie do okręgu politycznego i c. k. Sądu 
powiatowego w Zborowie.

Izba  bez rozprawy uchw ala powyższy 
wniosek.

N as tęp u je :
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Sprawozdanie konns^i prawniczej o sp ra 
w ozdaniu  Wydziału krajowego w przedmio
cie wydzielenia gminy Bełejowy wraz z ob
szarem dworskim z okręgu c. k. Sądu po
wiatowego w Bolechowie, a przydzielenia do 
okręgu c. k. Sądu powiatowego w Dolinie.

Sprawozdawca p. A. Brunicki, uwolniony 
na  wniosek sek re ta rza  p. U rbańskiego od 
czytania  sprawozdania, odczytuje następu
jący wniosek komisyi:

Wysoki Sejm raczy uchwalić:

Sejm Królestwa (Jalicyi i Lodomeryi 
z W. K sięstw em  K rakow skiem  wyraża c. k. 
Rządowi swe zdanie, iż w interesie należy
tego wymiaru sprawiedliwości i dla dogo
dności mieszkańców gminy Bełejów leży 
wydzielenie jej wraz z obszarem dworskim 
z okręgu sądowego w B o lechow h  : p rzy 
dzielenie do okręgu c. k. Sądu w Dolinie.

Izba  bez rozprawy uchwala powyższy 
wniosek.

N a s tę p u je :

Sprawozdanie komisyi prawniczej o pe- 
tycyi gminy i obszaru dworskiego w Za- 
borzu w sprawie wydzielenia z okręgu c. 
k. Sądu powiatowego i urzędu podatkowego 
w Uhnowie i przydzielenia do okręgu c. k. 
Sądu pow. i urzędu podatkowego w Rawie 
ruskiej.

Spraw ozdaw ca p. A. Brunicki odczy
tuje sprawozdanie komisyi, zakończone na
stępującym wnioskiem:

W ysoki Sejm raczy uchwalić:

Pe tycyę  gminy i obszaru dworskiego 
w Zaborzu w sprawie przydzielenia  do c. 
k. Sądu i urzędu podatkowego w Rawie 
ruskiej odstępuje  się Wydziałowi krajow e
mu do zbadania  i poczynienia odpowiednich 
wniosków.

Tern samem załatwioną została  pety- 
cya gminy Zaborze z 23. września 1908 
L . 1032.

Izba bez rozp raw y  uchwala powyższe 
wnioski komisyi.

Następuje :

Sprawozdanie komisyi adm inistracyjnej 
o petycyacb W ydziałów Rad powiatowych 
w Sokalu, Łańcucie, Dobromilu, Buczaczu, 
Zbarażu, Brzeżanach, Stryju, Dolinie, B ro
dach, Podhaicach, Rzeszowie, Drohobyczu, 
Krakowie, Turce i P rzem yślanach do L. 
135/908, 907/08, 109708, 132/08, 166/08,
394/08, 615/08, 502/08, 460/08, 1347/08, 
1175/08, 1 182/08, 1223/08, 1370/08, 1352/08 
o zmianę § 24. ustawy o reprezentacyi 
powiatowej z dnia 12. s ierpnia 1866 Dz. u. 
kraj. Nr. 21.

Sprawozdawca p. Schatzel odczytuje 
sprawozdanie komisyi, zakończone nas tępu
jącym wnioskiem:

Wysoki Sejm raczy uchwalić:

Petycye W ydziałów powiatowych w So
kalu, Łańcucie, Dobromilu, Buczaczu, Z b a 
rażu, Brzeżanach, Stryju, Dolinie, Brodach, 
Podhajcach, Rzeszowie, Drohobyczu, K ra 
kowie, Turce i Przem yślanach do L. 135/908 
907/08, 845/08, 109/08, 132/08, 166/08,
394/08, 615/08, 502/08, 460/08, 1847/08,
1175/08, 1182/08, 1223/08, 1370/08 i 1352/08 
odstępuje się W ydziałów. krajowemu do 
zbadania i zdania spraw y w najbliższej sesyi.

Izba bez rozprawy uchwala powyższy 
wniosek komisyi.

Następuje :

Pierwsze czytanie wniosku p. Wrze- 
śniowskiego i tow. o utworzenie krajowej 
Dyrekcyi kolejowei z siedzibą we Lwowie, 
której by podlegały wszystkie  linie kolei g a 
licyjskich.

P rzem aw ia  p. W rześniowski uzasa 
dniając swój wniosek, a pod względem for
malnym wnosi na odesłanie tego wniosku 
do komisyi kolejowej.

Izba  bez rozprawy uchwala powyższy 
wniosek.

Następuje :

Pierw sze  czytame wniosku p. p. Z a 
moyskiego, Sozańskiego i tow. o przyspie-
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szenie regulacyi rzeki Bystrzycy i Czer- 
chawki.

P rzem aw ia  p. Zamoyski uzasadnia jąc  
swój wniosek, a pod względem formalnym 
wnosi na odesłanie tego wniosku do kom i
syi wodnej.

Izba  uchwala powyższy wniosek bez 
rozprawy.

Następuje:

Pierwsze czytanie wniosku p. Adama 
i tow. w sprawie zmiany artykułów IV., 
V., VI. i V IIv ustawy w Radzie szkolnej 
krajowej z dnia 15. lutego 1905 Nr. 39 
Dz. u. kr.

P rzem aw ia p. Adam uzasadniając swój 
wniosek, a  pod względem formalnym wnosi 
na odesłanie tego wniosku do komisyi szkol
nej.

Izba bez rozprawy uchwala powyższy 
wniosek.

N a s tę p u je :

Pierwsze czytanie wniosku p. Senyka 
i tow. w sprawie pragmatyki służbowej dla 
nauczycieli ludowych.

Przem aw ia p. Senyk uzasadniając  
swój wniosek, a pod względem formalnym 
wnosi na odesłanie tego wniosku do komi
syi szkolnej.

Izba bez rozpraw y uchwala powyższy 
wniosek.

N a s tę p u je :

Pierwsze czytanie wniosku p. Kędziora 
i tow. w sprawie popierania włościańskich 
i malomieszczańskieh spółek dla wyrobu 
dachówek i płyt cementowych, tudzież rur 
betonowych.

Przemawia p. Kędzior uzasadniając swój 
wniosek, a pod względem formalnym wnosi 
na odesłanie tego wniosku do komisyi prze
mysłowej.

Izba bez rozprawy m-hwala powyższy 
wniosek.

N a s tę p u je :

Pierwsze czytanie wniosku p. Meruno- 
wicza i tow. w sprawie u tworzenia  c. k. 
s tarostw a w Szczercu.

Przemawia p. Merunowicz uzasadniając 
swój wniosek, a pod względem formalnym 
wnosi na odesłanie tego wniosku do kom i
syi administracyjnej.

Izba  bez rozpraw y uchwala powyższy 
wniosek.

N a s tę p u je :

P ierw sze  czytanie wniosku p. Kryso- 
watego i tow. w sprawie udzielenia soli 
kamiennej gminom powiatu zbaraskiego.

P rzem aw ia p. K rysow aty  uzasadniając 
swój wniosek, a pod względem formalnym 
wnosi na odesłanie tego wniosku do komi
syi solnej.

Izba bez rozprawy uchwala powyższy 
wniosek.

N a s tę p u je :

Pierwsze czytanie wniosku p. Kurowca 
i tow. w sprawiej uznania drogi powiatowej
I. kl. K a lasz-Jas ień  za drogę krajową.

Przem awia p. Kurowiec uzasadniając  
swój wniosek, a pod względem formalnym 
wnosi na odesłanie tego wniosku do kom i
syi drogowej.

Izba bez rozprawy uchwala powyższy 
wniosek.

N astępu je :

Pierwsze czytanie wniosku p. M eruno- 
wicza i tow. o utworzenie c. k. sądu po
wiatowego w Jaryczowie nowym.

Przem awia p. Merunowicz uzasadniając 
swój wniosek, a pod względem formalnym 
wnosi na  odesłanie tego wniosku do kom i
syi prawniczej.

Izba  uchwala powyższy wniosek bez 
rozprawy.

N astępu je :
2
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Pierwsze czytanie wniosku p. Kurowca 
i tow. w sprawie kursów  dla pisarzy gm in
nych.

Przemawia p. Kurowiee uzasadniając 
swój wniosek, a pod względem formalnym 
wnosi na odesłanie tego wniosku do komi- 
syi administracyjnej.

Izba  bez rozprawy uchw ala  powyższy 
wniosek.

N a s tę p u je :

Pierwsze czytanie  wniosku p. Skoły- 
szewskiego w sprawie pomnożenia elatu 
urzędników krajowego binra melioracyjnego.

Przem aw ia  p Skołyszewski uzasadnia
jąc  swój wniosek, a  pod względem formal
nym wnosi ni odesłanie tego wniosku do 
komisyi gospodarstw a krajowego.

Izba  bez rozprawy uchwala powyższy 
wniosek

N a s tę p u je .

Pierwsze czytanie wnmskn p. T racza  
i tow. w sprawie wyłączenia z pod egzeku- 
cyi m ają tku  potrzebnego rolnikowi do egzy
s te n c j i  i ograniczenia prawa zastaw u na 
nieruchomości dla pretensyi ponad 50 kor.

P rzem aw ia p T racz  uzasadniając  swój 
wniosek, a pod względem formalnym wnosi 
na  odesłanie tego wniosku do komisyi 
prawniczej.

Izba  bez rozprawy uchwala powyższy 
wniosek.

N as tęp u je :

Pierwsze czytanie wniosku p. Hancza- 
kowskiego i tow. w sprawie klęsk elem en
tarnych w gminach powiatu turczańskiego.

Przem aw ia p. Hanczakowski uzasadnia
jąc  swój wniosek, a pod względem formal
nym wnosi na odesłanie tego wniosku do 
komisyi budżetowej.

Izba  bez rozprawy uchwala powyższy 
wniosek.

N as tęp u je :

Pierwsze czytanie wniosku p. Skoły- 
szewskiego i tow. w sprawie utworzenia 
dwóch posad instruktorów uprawy łozy ko
szykarskiej.

P rzem awia p. Skołyszewski uzasadnia
jąc swój wniosek, a pod względem formal
nym wnosi na odesłanie tego wniosku do 
komisy, gospodarstwa krajowego.

Izba  bez rozprawy uchwala powyższy 
wniosek.

N as tępu je :

P ierwsze czytanie wniosku p. Z am oy
skiego i tow. w sprawie surowicy solnej dla 
ludności powiatu drohobyckiego.

P rzem aw ia  p. Zam oyski uzasadnia jąc  
swój wniosek, a pod względem formalnym 
wnosi na odesłanie tego wuiosku do k om i
syi solnej.

Izba  bez rozpraw y uchwala powyższy 
wniosek.

N a s tę p u je :

Pierwsze czytanie wniosku p. Sitoły- 
szewskiego i tow. co do stosowania prze
pisów ces. pąteutu  z dnia 24. października 
1852 Dz. u. p. Nr. 223 w spraw ie  posia
dania  i noszenia broni.

P rzem aw ia p. Skołyszewski uzasadn ia
jąc  swój wniosek, a pod względem formal
nym wnosi na odesłanie tego wniosku do 
komisyi administracyjnej.

Izba  bez rozprawy uchw ala powyższy 
wniosek.

N a s tę p u je :

Pierwsze czytanie wniosku p. Jedynaka 
i tow. w sprawie zamknięcia granicy przed 
wywozem paszy

Przemawia p. Jedynak  uzasadniając  
swój wniosek, a pod względem formalnym 
wnosi na odesłanie tego wniosku do komi
syi gospodarstw a krajowego.



Protokół 14. posiedzenia z duia 7. października 1908. 11

Izba  bez rozprawy uchw ala  powyższy 
wniosek.

N as tęp u je :

Pierwsze czytanie wniosku p. Skoły- 
szewsk.jgo i tow. w sprawie pomnożenia 
etatu krajowej komisyi dla spraw a g ra r 
nych.

Przem aw ia p. Skolyszewski uzasadnia- 
swój wniosek, a pod względem formalnym 
wnosi na odesłanie tego wniosku do ko
misyi dla reform agrarnych.

Izba  bez rozprawy ucnwala powyższy 
wniosek.

N a s tę p u je :

P ierwsze czytanie wniosku p. Jedynaka 
i tow .w  sprawie poruczonego zakresu  dz ia 
łan ia  gmin.

P rzem aw ia  p. Jed y n ak  uzasadniając  
jąc  swój wniosek, a pod względem formal
nym wnosi na odesłanie tego wniosku do 
komisyi administracyjnej.

Izba  bez rozprawy uchwala powyższy 
wniosek.

Następuje:

P ierw sze  czytanie wniosku p. Bisa i tow.
0 odbudowanie spalonego mostu na rzece 
San na drodze Nisko-Zarzecze.

Przem aw ia p. Bis uzasadniając swój 
wniosek, a pod względem formalnym wnosi 
na odesłanie tego wniosku do komisyi d ro
gowej.

Izba bez rozpraw y uchwala powyższy 
wniosek.

N astępuje :

Pierwsze czytanie wniosku p. S karbka
1 tow. o podwyższenie funduszu pożyczko
wego, przeznaczonego na ułatwienie krycia 
dachów matcryaleui ogniotrwałym.

Prs emawia p. Skarbek uzasadniając swój 
wniosek, a pod ^względem formalnym wnosi 
na odesłanie tego wniosku do komisyi budże
towej

Izba  bez rozprawy uchwala pcwyższy 
wniosek.

N a s tę p u je :

Pierwsze czytanie wniosku p. W mni- 
czuka i tow. w sprawie zmiany §. 20. p. 8. 
ustawy budowiauej.

P rzem aw ia  p. Winniczuk uzasadniając 
swój wniosek, a pod względem formalnym 
wnosi na odesłanie tego wniosku do komisyi 
administracyjnej.

Izba bez rozprawy uchwala powyższy 
wniosek.

N a s tę p u je :

Pierwsze czytanie wniosku p. Koipacz- 
kiewicza i tow. o przyspieszenie  regulacyi 
rzeki Raty.

Przem aw ia  p.Kołpaczkiewicz uzasadnia
jąc  swój wniosek, a pod względem form al
nym wnosi n a  odesłanie tego wniosku do 
komisyi gospodarstwa krajowego.

Izba  bez rozprawy uchwala powyższy 
wniosek.

N as tęp u je :

P ierwsze czytanie wniosku p. Jah la  
i tow. o założenie w Jaros ław iu  szkoły te
chnicznej dla mechaniki i e lektrotechniki.

P rzem aw ia p. J a h l  uzasadniając swój 
wniosek, a pod względem formalnym wnosi 
na odesłanie tego wniosku do komisyi prze
mysłowej.

Izba  bez rozprawy uchwala powyższy 
wniosek.

Marszałek oznajmia, że ma zamiar z a 
m knąć posiedzenie, przedtem udziela jednak  
głosu p. Komisarzowi rządowemu.

Przem aw ia p. Komisarz rządowy c. k . ' 
w iceprezydent Namiestnictwa Włodzimierz 
hr. Łoś i odpowiada na interpelacyę pp. b a t '  
taglii i tow. z dnia 23. września 1908 w sp ra 
wie pomnożenia sił technicznych przy w ła
dzach politycznych.
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Marszałek wzywa sekretarzy  do odczy
tan ia  zgłoszonych wniosków i interpelacyj.

Sekretarze p. p. Stanisław  Henryk hr. 
Badeni, a następnie Skwarko odczytują zgło
szone wnioski i interpelacye, które opie
wają :

W n i o s e k

posła Kazim ierza  Jampolskiego i tow. 
w sprawie częściowej zmiany ustawy o s to 
sunkach praw nych nauczycieli w publicznych 
szkołach ludowych Nr. 73 Dz. u. kr. z dnia

19. lipca 1905.

Podpisani wnoszą :

W ysoki Sejm raczy uchwalić:

Postanowienia artykułu  9. (dz iew ią te 
go) ustawy o stosunkach prawnych nauczy
cieli w publicznych szkołach ludowych Nr. 
78 Dz. u. kr. z dnia 19. lipca 1905 zostają 
uchylone.

Wnioskodawca :
Jampolski.

Bernadzikowski, Jedynak, Kędzior, Długosz, 
Stefczyk, Lewakowski, Krężel, Styła, Bis, 
Cieluch, Bojko, Ptak, Witos, Skołyszewski, 

Sobolewski.

W n i o s e k ,

Biuro dla spraw gmin i powiatów przy 
Wydziale krajow ym  szczupłemi siłami, j a 
kie ma do rozporządzenia, przyczyniło się 
skutecznie do uporządkowania  i usystemi- 
zowania czynności W ydziałów powiatowych 
w kierunku prawidłowego załatw iania  ich 
agend  pod względem prawniczym, jako też 
w zakresie  ich gospodarki pieniężnej i r a 
chunków.

Niemniej cenną jes t  pomoc i kontrola 
umiejetua ze strony fachowych biur W y 
działu krajowego nad działalnością W ydzia
łów powiatowych w zakresie sp raw  drogo
wych, melioracyj gruntowych, hodowli by
dła, organizacyi sprzedaży soli i t, d., gdyż 
to znakomicie podnosi p rak tyczną  użytecz
n o ść  dla ogółu ludności działania Reprezen-

tacyj powiatowych. W ysoki Sejm hojnie 
wspiera w tym względzie W ydział krajowy, 
uchwalając w budżecie krajow ym  do jego 
rozporządzenia znaczne dotacye na  p ow yż
sze cele.

Zważywszy jednak, iż przed Radami 
i W ydziałam i powiatowymi leżą jeszcze 
niemal nietknięte, rozległe  pola pożytecznej 
pracy dla kulturalnego i gospodarczego 
podniesienia powiatów w zakresie stosun
ków agrarnych, przemysłu i handlu, facho
wej oświaty i t. d.;

zważywszy, że sporadycznie przez n ie 
które  Rady i Wydziały powiatowe podej
mowane próby różnych pożytecznych usi
łowań albo nie udają się dla braku  um ie
jętnego kierownictwa, albo jeżeli się udadzą, 
zanikają  z czasem, gdy ubędą z grona Rady 
powiatowej jednostki, które temi spraw am i 
opiekowały się, albo wreszcie upadają  przez 
dyletantyzm, pozostawiając po sobie znie
chęcenie ;

zważywszy, iż Wydział k rajow y byłby 
najwięcej powołanym do tego, ażeby w czas 
zapobiedz eksperym entom  szkodliwym, fa 
chową radą  i czynną pomocą popierać ra- 
cyonalne usiłow ania  i mniej przedsiębiorcze 
reprezentacye powiatowe zachęcać do na
śladowania udałych prób i doświadczeń —

podpisani w noszą  :

Wysoki Sejm raczy uchw alić:

Sejm poleca W ydziałowi krajowemu, 
ażeby zwołał konferencyę delegatów Rad 
powiatowych dla przeprowadzenia  ro zp ra 
wy informacyjnej nad pytaniem, w jakich 
kierunkach i jak im i środkami Rady powia
towe, względnie Wydziały powiatowe mo
głyby w pływ ać skuteczniej niż dotąd  na 
ekonomiczne i kulturalne podniesienie po
wiatów — obok czynności, któremi dotych
czas zajmują s ię?

Tej konferencyi należy także przedło
żyć pytanie, czy nie byłoby wskazanem  
utworzenie przy Wydziale krajowym stałej 
kuinisyi doradczej dla spraw Rad powiało-
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wych, /łożonej po części z członków wy
branych przez ów zjazd delegatów Rad po
wiatowych, a po części z osobistości po
wołanych przez W ydział krajowy, — a to 
dla wyrażania opini. w sprawach, dotyczą
cych rozszerzania i pogłębiania działalności 
Rad powiatowych w k ierunku opieki nad 
interesami rolnictwa, przem ysłu  i handlu 
po powiatach, wspierania instytucyj i s to 
warzyszeń, poświęconych pracy w tyin za
k resie  i t. p.

Sejm upoważnia W ydział krąmwy, aże 
by ewentualnie utworzył przy departam en
cie dla spraw gminnych i powiatowych t a 
ką  koimsyę doradczą, ażeby wydał dla niej 
prowizorycznie, z zatrzeżeniem zatw ierdze
nia przez Sejm na najbliższej sesyi s ta tu t 
i inne przepisy organizacyjne a wreszcie, 
a żeli,v ustanowił dla niej sekretaryat.  Na 
połączone z tem wydatki wstawia Sejm 
w budżet krajowy na rok 1909 do rozpo
rządzenia W ydziału krajowego kwotę 10.000 
koron.

Wnioskodawca: 
Merunowiez.

S tarzyński, Bandrowski, Ritteł, Landau, 
Doliński, Rayski, Sozański, Battaglia, Her- 
nadzikowski Bojko, Leo, Sare, F ruch tm ann , 
Skarbek, Piniński, L. Cieński, Sapieha, A.

Brunicki, Michałowski, Horodyski.

W n i o s e k .

Wysoki Sejmie!

Od szeregu lat w Wydziale krajowym 
jest poruszana sp raw a  budowy mostu na 
rzece Wisłoce w powiecie ropczyckim. S p ra
wa budowy mostu je s t  ze strony Rady po
wiatowej w Ropczycach posunięta tak  da
leko, że Rada powiatowa przedłożyła W y 
działowi krajowemu uchwalę jeszcze w ro
ku 1907 eo do pokrycia kosztów budowy 
mostu na drodze Dębica-Zasów w jednej 
trzeciej części. C. k. Namiestnictwo re sk ry p 
tem swym do Wydziału krajow ego we 
wrześniu r. b. oświadczyło się przychylnie 
do udzielenia znacznej subw encji  ze strony 
e. k. Rządu.

Zważywszy, że regulacya rzeki W i
słoki w miejscu tem, gdzie ma Dyć most 
budowany, jest  p rzeprow adzona;

zważywszy, że wskutek regulacyi p r z e 
wóz na rzece tej stał się nadzwyczaj t r u 
dny, że ludność okoliczna wskutek tego 
jest narażana na wielkie • trudności i w y
padki —

podpisani wnoszą:

W ysoki Sejm raczy uchwalić:

W zywa się Wydział krajowy, ażeby 
wypracował projekt budowy mostu ua rze 
ce Wisłoce koło Dębicy i rozpoczął budowę 
w jak  najkrótszym czasie.

Wnioskodawca : 
Jedynak

Bojko, Jampolski, Wasung, Długosz, Bis, 
Cipser, Bernadzikowski, S tyla, Cieluch, 
Szwed, P tak , Skołyszewski, Lewakowski, 

Witos, Krężel.

I n t e r p e a c y a

posła Krężla i tow. dc c. k. Komisarza 
rządowego w sprawie zamknięcia przed wy
wozem nierogacizny stacyi kolejowej C zar

na w powiecie pilzneńskim.

Zważywszy, że rok bieżący je s t  rokiem 
klęski, ludność rolnicza niewiele sprzeda 
swych produktów rolnych, wskutek Czego 
nie będzie w możności posiadania  gotówki 
na  zaspokojenie swych niezbędnych potrzeb, 
zapłacenia podatków i innych należytości 
rządowych. W tem  ciężkiem położeniu n ie 
co grosza osiągnąć można ze sprzedaży 
nierogacizny.

W celu ułatwienia korzystnej dla wło
ścian sprzedaży nierogacizny, zawiązała się 
w powiecie pilzneńskim włościańska spółka, 
która  w sposób komisowy u łatw ia rolnikom 
korzystną sprzedaż nierogacizny i jej wy
syłkę. W tym właśnie czasie, kiedy spółka 
ta  z korzyścią dla włościan zaczęła opero
wać, c. k. weterynarz powiatowy dopatrzył 

| się jak ie jś  zarazy w nierogaciżnie, a c k
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Starostw o w Pilznie zarządziło zamknięcie 
stacyi kolejowej w Czarny.

Ludność powiatu z tego powodu jest  
rozgoryczona, gdyż na ta rgach  w powiecie 
cena nierogacizny znacznie spadla.

Podpisani zapytu ją  c. k. Komisarza 
rządowego, czy wiadomo mu o zamknięeiu 
stacyi kolejowej w C zarn y ?

Czy zechce poczynić odpowiednie kro
ki, ażeby ta  s tacya  została  na tychm iast 
o tw ar ta?

Interpelant
Krężel.

Stapiuski, Bojko, Witos, Jedynak , Stefczyk, 
Długosz, Lewakowski, Jampolski, Cielnch, 
Siyła, Ptak, Bernadzikowski, Cipser, S k o 

łyszewski, Kędzior.

I n t e r  p e ł a c y a  

do Wysokiego W ydziału krajowego.

W zachodnich powiatach, a szczególnie 
w powiecie żywieckim i bialskim, powstało 
wielkie niezadowolenie, że w y sy łm a  z W ie
liczki sól mielona nie je s t  tak czysta — 
i nie je s t  tak  słona, jak  sól kruchowa.

Lndność w zachodniej części kraju 
żali się mocno na brak soli czystej do so
lenia masła, słoniny i lepszego pieczywa, 
a Hodowcy bydła żalą się powszechnie, że 
nie m ają  soli kruchowej podawać bydłu do 
lizania i zmuszeni są  sprowadzać taką  sól 
ze Śląska.

Pow sta ły  również liczne skargi, że 
bóI zam ias t  potanieć — teraz właśnie  po
drożała, bo za kilogr. soli kruchowej żą
dają  handlarze 26 groszy, a za sól mieloną 
sprzedaw aną z worków, każą  płacić za klg. 
24 groszy, t łóm acząc się tem, że przyznany 
im przez Biuro solne raba t  jest za mały.

Powodem tych skarg jest  głównie ta  
okoliczność, że ludność nie dostaje soli 
kruchowej, z której zwykle wybiera dla 
swego użycia sól czystą, a mniej czystą  i 
gorszą odkłada  dla bydła, a obecnie ze soli 
mielonej nie może się dobrać czystej soli |

i musi do kuchni używać tę  sam ą sól, 
którą podaje się bydłu.

Wobec takich zażaleń zapytują  pod
pisani :

Czy wiadomo W ysokiemu W ydziałowi 
krajowemu, że niektórzy handlarze podno
szą cenę soli’ i wyzyskują  ludność? i czy 
Wydział krajowy zechce temu zaradzić, 
przyznając lepsze warunki handlarzom.

Dlaczego sól kamienna, k tó ra  obecnie 
bywa mielona ze salin Wieliczki i Bochni — 
stosownie do potrzeb ludności nie je s t  wy
sy łana  w kruchach?

Lwów, dnia 7. październ ika  1908.
. I n t e r p e l a n t : 
Szwed w. r.

Stojałowski, Bojko, Jedynak, Bis, Pastor, 
Haempel, Korol, Winniczuk, Krysowaty, 
Myroniuk-Zajaczuk, Lewicki, T. Staruch, 
Dumka, Bernadzikowski, Styla, Cieluch, 

Jampolski.

I n t e r p e l a c y a

Iwana Kiweluka i tow. do Wysokiego e. k. 
Rządu w przedmiocie1 nadużycia  władzy, 
popełnionego przez c k. koncepistę Za- 
żeekiego przy przeprowadzaniu wyborów 

gminnych w Kosowie pow. Czortków.

P rz y  wyborach do Rady gminnej 
w gminie Kosów pow. Czortków w dniu 
21. lipca b. r. by 1 wysłany przez c. k. 
Starostwo w Czorikowie c. k. koncypista 
Mieczysław Zażecki zdaje się na to, by 
strzedz legalności ak tu  wyborczego Spo
sób przeprowadzania tych wyborów stwier
dził, że tenże c. k. urzędnik zdolny tylko 
strzedz i popełniać bezprawie, a nie prawo.

I t a k :

1) Chociaż wybory nie były prawidło
wo w sposób zwyczajowy w gminie ogło
szone, przystąp ił  tenże do wyborów.

2) Chociaż P aw ia  Benczarskiego nie 
było w spisie uprawnionych, dopuścił jego

I wybór na zastępcę radnego.
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3) Chociaż Mieczysława Bogdanowicza 
nie było w spisie uprawnionych, dopuścił 
jego wybór na radnego.

4) Pofałszował rezulta t wyborów co 
do radnego Nykoły D aw ybida , gdyż 
naliczył mu tylko 15 glesów, a tenże do
stał w rzeczywistości 19 głosów.

5) K andydatowi na  radnego Piotrowi 
Melnyk naliczył 21 głosów, w rzeczywi
stości dostał on 27 głosów.

6) Dopuścił w ybór Józefa Gidzińskiego 
z pierwszego koła na zastępcę radnego, 
z drugiego koła na radnego.

7) P rzy ściślejszym wyborze z p ie rw 
szego koła między Wickiem Markiewiczem 
a Jan em  Wełyganem, synem Tymka, na 
których padło przy pierwszym wyborze 
po 19 głosów, powołał komisarz do ciągnie
nia losów przydzielonego jemu do asy- 
stencyi Pauyka, c. k. żandarm a z Białobo- 
żnicy, gdy ten na wezwanie komisarza miał 
w yciągnąć jedną  ze zwiniętych kartek, na 
których były imiona kandydatów, szepnął 
mu komisarz Zażecki „ tw ard a“, dając mu 
tern wskazówkę, ażeby tenże wyciągnął 
k a i tkę  twardo zwiniętą, na której było imię 
jego protegowańca. A zwijał kartki sam 
Zażecki i żandarm rzeczywiście w myśl 
jego intencyi postąpił, wyciągając kar tkę  
z imieniem W icka  Markiewicza.

Przytoczone fakta ' potwierdzą Semen 
Czornij, Józef D aw ybida, F ilip  Czornij i 
wielu innych.

K ażdy obywatel za takie szachrajs tw a 
odpowiadałby przed sądem. O ile więcej 
odpowiedzialnym jes t  urzędnik, który z a 
miast stać na  straży prawa, szachruje i 
w najcyniczniejszy sposób chwali się, że 
tak zrobił, bo mu się tak cbce.

Zapytujemy W ysoki c. k. Rząd:

Czy przeprowadzi ścisłe dochodzenia 
na naprowadzone bezpraw ia  i unieważni 
zaprotestowane już nielegalne wybory gmin
ne w Kosowie?

Czy pociągnie do odpowiedzialności 
c. k. koncypistę Mieczysława Zażeckiego,

względnie czy napędzi ze służby urzędnika 
zdolnego do takich ła jdactw  ?

In terpelan t:
Jan  Kiweluk w. r.

Skwarko, Dumka, Sodomora, Winniczuk, 
Sandulak, a , Staruch, T. s ta ruch ,  Makuch, 
Oleśnicki, Korol, Krysowaty, Kurowiec, 

Tracz, Lewicki.

I n t e r p e l a c y a

Iw an a  Kiweluka i tow. do c. k. Rządu 
w sprawie nielegalnego postępy wari-ia władz 
przy tłumieniu pomoru świń w Kopyczyń 

cach powiat Husiatyn.

W maju 1907 r. wybuchł w Kopyczyń- 
cacli pomór świń. Na tę zarazę wyjechał 
do Kopyczyniec w etyryuarz Zagórski z c. k. 
S tarostw a w H usia tyuie  i urzędował przez 
parę dni w maju, a później aż w lipcu pa
rę dni. Dopiero w listopadzie i w grudniu 
1907, gdy pomór wzmógł się bardzo, c. k. 
S tarostw o w Husiatynie wzięło się seryo 
do tłum ienia  tegoż. A tymczasem niedba- 
łością swoją spowodowało ono, że zaraza 
rozszerzała rię po całem mieście, wyrzą
dziła tysiączne szkody ludności, znaczne 
szkody skarbowi państwa, a w dodatku na
łożyło wymienione c. k. s tarostwo w H u
siatynie tysiące kor. kary na ludność za 
rzekome przekroczenie przepisów w etery 
naryjnych. Dochodzenia ze stronami sp isy 
wało tendencyjnie, nieraz fałszywie, by 
w ten sposób pozbawić poszkodowanych 
praw a do odszkodowania za zabite świnie, 
a na tom iast nakładać na nie kary. Tak  n. p. 
w eterynarz  Zagórski, względnie c. k. S ta 
rostwo ukara ło  Franciszka  Szpaka, Auuę 
Szpak, Ł ukasza  Bobonosa, J a n a  Szpikulę, 
A uastazyę  Sahajdak, K atarzynę Ciuprak, 
Helenę Palij Maryę Kowalczuk, Michała 
Palij, Helenę Sz toka t^  J a n a  Trem bowel- 
skiego, Mikołaja Babija, Katarzynę Szpikuła, 
Marcię Tytor, Mafyę W awrzynów, Tomasza 
Zabaczowicza, Teklę Soroka, Annę W asyluk 
i F erdynanda  Nyczkę orzeczeniem z dnia
4. listopada 1907 1. 17.270 na karę po JO 
kor. i koszta  po 1 kor. 40 hal. Praw ie
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wszyscy ci zasądzeni do żadnej winy się 
nie poczuwali, naprowadzili dowód ich n ie
winności, żądali wyroku na piśmie, jed n ak 
że wyroku im nie doręczono i c. k. S taro
stwo w Husiatynie 121 stycznia 1908 do 
1. 29063/907 zarządziło ściągnięcie od nich 
k a ry  i kosztów w ogólnej sumie 217 K. 74 h.

Dla dalszej illustracyi nieprawidłowego 
i lekkom yślnego postępowania  niech posłu
żą następujące przykłady :

1. Za te same świnie, ukarano raz Mi
chała Sahajdaka  ka rą  10 kor., drugi raz j e 
go żonę Anastazyę Sahajdak  takąż samą 
ka rą  i dopiero w drodze rekursu odp sauo 
żonie tę karę.

2. Rozalię Matyjasz ukarano grzyw ną 
10 kor., że ta rzekomo o pomorze uie do
niosła i dopiero w drodze rekursu karę  ową 
odpisano, gdy udowodniła, że o zachorowa
niu świń ona doniosła.

3. Naczelnik gminy K opyczyniec/M a- 
ryan  Manastyrski gotów jes t  stwierdzić, że 
e. k. w eterynarz  Zagórski spisywał proto
koły, a następnie  karano takich, których 
w Kopyczyńcach zupełnie niema, którzy są 
w Kanadzie.

4. W grudniu 1907 przeprowadzono 
rewizyę chlewu u Mycliajla Uchacza. Miał 
on 2 sztuki opasowych świń 95 kg. i 75 kg. 
wagi, jedno prosię o wadze 25 kg. Chociaż 
świnie te jad ły  i piły i nie objawiały ża 
dnych  znamion chorobliwych, to mimo to 
weterynarz je kazał zabrać i zabić. Poszko
dowanemu nie oświadczył, czy świuie te 
słabe czy zdrowe, jeno asystu jący  żandarm 
rzekł na płacz owego „b iedaka14, że mu za 
wszystko zapłacą po 1 kor. 50 hal. za 1 kg. 
Z zabitych sztuk jed n ą  wagi 95 kg. sp rz e 
dał sam w eterynarz  Mikołajowi Ełyji za 
16 kor. Temu człowiekowi przyznano za 
zabite  świnie ogólnej w ag |  195 kg. odszko
dowania  31 kor. 77 hal. i jeszcze go u k a 
rano grzywną 10 kor. i kosztami 1 kor. za 
to, że on rzekom o nie doniósł, że jego świ
nie chore.

5. Michał P ab j  rano nakarm ił świnie 
i te zdrowe zostawia w domu, a sam z ro 

dziną idzie w pole. W raca  —  świń niema, 
pobite i jego jeszcze ka ra ją  wrzekomo za 
zaniechanie doniesienia o zarazie.

6. I  Janow i Krzyżańskiemu zabili zdro
wą lochę o wadze 92 kg. Mięso kupił sam 
weterynarz komisyonujący za 32 kor. 60 h. 
i zabrał do Husiatyna.

Tem u człowiekowi nie przyznają  ża
dnego odszkodowania, znowu z powodu, że 
uie doniósł o zarazie i jeszcze nakładają 
karę  200 kor., k tórą  z łaski zniża c. k. Na
miestnictwo na 100 kor.

7. Jak  nie miała szerzyć się zaraza, 
gdy n. p. u J a n a  Kłyna padlina świni, k tóra  
padła na zarazę, mimo uwiadomienia w g m i
nie leżała 3 dni na dziedzińcu.

8. A znowu u Franciszk i Cirzak za
chorowała Świnia. Ona zawiadamia o tern 
gminę, a inspektor poi. Oiziak poleca ją  
leczyć s iarką , kwaśnem  mlekiem i pieprzem, 
a gdy mimo leczenia świnią po 10 dniach 
ginie, to Frauciszkę Cirzak karze c. k. S ta 
rostwo w Husiatynie grzywną 200 kor. 
i t. d. wrzekomo za to, że o chorobie św i
ni nie doniosła.

9. W prost na kuriosum wygląda, jeśli 
się powie, że H elena  Palij otrzymała wy 
nagrodzenie za zabite 5 sztuk świń, z cze
go było 2 lochy, 19 kor. 93 hal. W etery 
narz  sam powiedział, że lochy były zdrowe, 
a inne świnie nie zdradzały znamion cho
robliwych.

10. Chociaż Paulina Czarnecka dono
siła gminie o zachorowaniu świń, to jednak 
ukarano ją  za wrzekome zaniechanie do
niesienia.

11. W ięc z rozpaczy Antoni Szpikuta, 
by jego p raca  nie poszła marnie, sam zn- 
kłuł swą świnię całkiem zdrową i zjadł, — 
i za to także jego ukarano.

Nieurodzaje w r. 1907., klęski e lem en
tarne w 1908 r., doprowadziły ludność Ko- 
pyczyniec do nędzy, z jednej strony dro- 
bnemi wsparciam i s ta ra ją  się zapobiedz tej
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nędzy, lecz z drugiej strony c. k. Starostwo 
w Husiatynie/ ina ściągać od tych nędza
rzy łaskawie zniżone na nich nałożone ka
ry, jak nas tępu je :  Od Antoniny Rozczyń- 
skiej, I łk a  Szowdry, Ludw ika  Popadeń- 
czuka, Jewdocby Fedków, G abryela  Bucz
kowskiego, F ranciszki Sozańsk.ej, Basyla 
Nyczki po 25 kor., J a n a  Maśiika 50 kor., 
Maryi Kowalczuk, Grzegorza Maraba, Ale
ksandra  Bilińskiego, Józefa Zabanowicza, 
Franciszki Palij, Rozalii Krulickiej, F r a n 
ciszki Ciszak, J a n a  Krzyżańskiego, Z y 
gmunta Smalawskiego, Maksymiliana G ołę
biowskiego, IIka Łvcbkuna, Pawliny Czar
neckiej, F e lik sa  Bojczuka, Karoliny Kon.i- 
nowskiej, Emeryka Niżyńskiego, Szczepana 
Macieżanki, Stefana Tkacza, Jewdochi Ho- 
norowicz, M atwija Wojtków, Stanisława Mo- 
raczewskiego i K atarzyny  Klim po 100 K., 
prócz tego od wszystkich nich kosztów po 
1 kor., co robi 80 kor.

Otóż, o iie doszło do wiadomości in 
terpelantów, to nałużone kary z kosztami 
wynoszą 2.872 kor. 74 hal.

To ma być przyczynek do tych w szyst
kich nieszczęść e lem entarnych  i do tego po
moru świń, k tóry  i tak  ludność Kopyczy- 
niec postawiły u wrót nędzy i głodu

To naprowadziwszy, zapytujemy c. k. 
R z ą d :

a) Czy skłonnym jest w wypadkach, 
j a k  w tej iuterpclacyi naprowadzonych, 
przeprowadzać tłumienie pomoru świń w ten 
sposób, by poszkodowani mogli w zupełno
ści strzedz swoich praw, t,. j. by byli za- 
wzywani do aktu zabicia świń, by władza 
natychmiast w ydała  im poświadczenia, jak a  
w aga  zabitych sztuk, czy zabite sztuki 
dotknięte  zarazą, czy nie ?

b) Czy skłonnym jes t  c. k. Rząd po
lecić i zaostrzyć swoim organom, by przy 
tłumieniu zazazy pomorowej świń w docho

dzeniach swoich postępywali, s trzegą /  równie 
praw stron jak  i skarbu i by szybkim a 
energicznym  wystąpieniem kładli rychły ko
niec szerzeniu się pomoru?

c) Czy skłonnym jes t  c. k. Rząd, choć
by w drodze łaski, darować zasądzonym 
administracyjnie za przestępstwa w eteryna
ryjne na mieszkańców Kopyczyniec na ło 
żone kary  pieniężne, a już teraz niezwłocz
nie zarządzić wstrzymanie egzekucji  nalo 
żonycb grzywien p ien iężnych?

d) Czy skłonnym jes t  e. k. Rząd przez 
delegowanie specjalnego urzędnika z c. k. 
Namiestnictwa przeprowadzić na nowo bez
stronnie gruntowne dochodzenia względem 
pomoru świń w Kopvczvńcach i nie kieru
jąc się interesami skarbu, przyznać poszko
dowanym odszkodowanie takie, jakie im 
wedle ustaw y się należy ?

Do wiadomości c. k. Rządu podaje się, 
że spory te traktowane były w e. k. N a
miestnictwie do I. I00.306/VI. i 1. 
30.578/VI. A b. r.

Interpelant 
Jan Kiweluk.

Z. Skwarko, D um ka, Winnieznk, Sandulak, 
T. Staruch, A. Staruch, Oleśnicki, Korol, 
Kr\sowaty, Korowiec, Tracz, Dr. Kost. L e 

wicki, Makuch, Sodomora.

Marszałek oznajmia, że odczytane wnio
ski umieści na porządku dziennym jednego 
z najoliższych posiedzeń, interpelacye zaś 
odstąpi p. Komisarzowi rządowemu, wzglę
dnie Wydziałowi krajowemu.

Marszałek zamyka posiedzenie, nazna
czając następne na dzień 8. paździeruika 
1908 godzinę 10 przed południem i odczy
tuje porządek dzienny następnego posie
dzenia.

Koniec posiedzenia, godzina 2 po po
łudniu.

Marszałek krajowy:

S ta n is ła w  Badeni, w. r.

Sekretarze:

M ieczysław  Urbański, w. r. 
S tan is ław  H en ryk  Badeni, w. r.




